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وزیر اقتصاد خبر داد:

افزایش ۱۰۰ درصدی معافیت مالیاتی 
حقوق بگیران، اصناف و مشاغل

توقف تولید آیفون های اقتصادی؛  
تهدید یا فرصت!

گــروه اقتصادی - وزیر امور اقتصادی و دارایی از افزایش ۱۰۰ درصدی 
معافیت مالیاتی حقوق بگیران، اصناف و مشاغل در بودجه ۱۴۰۴ خبر داد.

عبدالناصر همتی - وزیر امور اقتصادی و دارایی - در صفحه شخصی خود 
نوشت: افزایش ۱۰۰ درصدی معافیت مالیاتی حقوق بگیران، اصناف و مشاغل 
در بودجه ۱۴۰۴ نهایی شــد. این سیاســت که به طور مستقیم بر معیشت مردم 
تاثیر مثبت خواهد داشــت، با پیشنهاد وزارت اقتصاد و بر مبنای یکی از وعده 
های رئیس جمهوری، به تصویب مجلس و تایید نهایی شورای نگهبان رسید.

گروه اقتصادی - اپل در تصمیمی جنجالی، فروش آیفون های محبوب و 
مقرون به صرفه خود را در ۲۹ کشور جهان متوقف کرد؛ موضوعی که بسیاری 
به آن به چشم یک خودکشی اقتصادی نگاه می کنند و معتقدند این برند بی شک 
بســیاری از طرفداران خود را که توان مالی بالایی ندارند از دســت خواهد داد. 

برخی هم این تصمیم اپل را پایان عصر آیفون های اقتصادی می دانند.
محمد یونسی، عضو هیئت مدیره اتحادیه فروشندگان تلفن همراه، درباره 
تصمیم اخیر شرکت اپل مبنی بر توقف تولید و فروش آیفون های اقتصادی در 
۲۹ کشــور جهان، از جمله اروپا و فراتر از آن، گفت: این تصمیم  اپل موجی 
از نگرانی هــا و تحلیل هــا در بازار تلفن همراه ایجاد کرده اســت. این تصمیم 
نــه تنها آینده برند اپل را در بازار کشــورهای هــدف با چالش مواجه می کند، 
بلکه فرصت هایی طلایی برای تولیدکنندگان و توزیع کنندگان تلفن همراه در 

بازارهای دیگر فراهم می سازد. 
یونسی افزود: از دیدگاه صنف فروشندگان دستگاه های صوتی، تصویری 
و تلفن همراه، این تغییر می تواند نقطه عطفی در جهت بازتعریف الگوی عرضه 
و تقاضا در بازار ایران باشد. در شرایطی که برندهای اقتصادی تر توانسته اند در 
میان اقشار مختلف جامعه محبوبیت پیدا کنند، حذف مدل های مقرون به صرفه 
از ســوی اپل می تواند فضایی برای برندهای دیگر جهت تسخیر این بخش از 

بازار ایجاد کند. 
عضو هیئت مدیره اتحادیه فروشندگان تلفن همراه تصریح کرد: در ایران، با 
توجه به تقاضای گسترده برای گوشی های اقتصادی، لازم است اعضای صنف 
ما به این مســئله به عنوان یک فرصت نگریسته و راهکارهایی برای واردات و 
عرضه مدل های جایگزین، به ویژه از برندهای معتبر آسیایی، فراهم کنند. به گفته 
این فعال صنفی، همچنین، این موقعیت می تواند نقش واردکنندگان رسمی را 
در تنظیم بازار و ارائه گوشی های استاندارد و قابل رقابت تقویت کند. یونسی 
در ادامه گفت: از ســوی دیگر، حذف مدل های اقتصادی از ســبد محصولات 
اپل، بار دیگر اهمیت سیاســت های حمایتــی از تولید داخلی را به عنوان یک 
ضرورت راهبردی نشان می دهد. تشویق به تولید گوشی های باکیفیت ایرانی و 
ارتقای فناوری های داخلی می تواند به ایجاد تعادل در بازار و کاهش وابستگی 
به برندهای خارجی کمک کند. او تاکید کرد: در نهایت، صنف ما باید به صورت 
هماهنگ با نهادهای ذیربط، تحلیل دقیقی از تغییرات جهانی داشــته باشــد و 
استراتژی هایی برای بهره برداری از این موقعیت تعریف کند تا جایگاه ایران در 

بازار تلفن همراه تقویت شود.

 
گروه اقتصادی  - چندروزی است که 
جداسازی وزارت راه و شهرسازی در مجلس 
دوازدهم مطرح شده که به گفته کارشناسان 
اجرای این طرح مزایا و معایبی را برای حوزه 

راه و شهرسازی در شرایط کنونی دارد.
۱۳ سال پیش در راستای کوچک سازی 
دستگاه ها  دولت  تصمیم گرفت که وزارت 
مسکن و وزارت راه  و ترابری ادغام شود که 
در آن دوره با وجود هزینه های بسیار زیادی که 
به دولت تحمیل شد و با وجود مخالفت های 
که از ســوی کارشناسان صورت گرفت این 
ادغام انجام وساختمان وزارت راه و ترابری 
به عنوان ساختمان وزارت راه و شهرسازی 
قرار گرفت.   دردوره های مختلف پس  از ادغام 
وزارت راه و شهرسازی  همواره جداسازی 
ایــن وزارت خانه مطرح شــده بود و حتی 
چندین بار هــم در دوره های قبلی مجلس 
ایــن موضوع تا مرحله رای گیری هم رفت، 
امــا این بار مجلــس دوازدهم  با مقاومت و 

پیگیری هایی که انجام داده به نظر می رسد که 
موضوع جداسازی وزارت راه و شهرسازی 
قطعی شــده به طوری که طرح یک فوریت  

آن در جلسه روز گذشته به تصویب رسید.
 وضعیــت  کنونــی مســکن  با 

وزارتخانه کنونی مناسب نیست 
اما با این وجود همچنان این جداسازی 
وزارت راه و شهرســازی مخالفان و موافقان 
زیادی دارد به طوری که محمدرضا رضایی 
کوچی رئیس کمیســیون عمران مجلس به 
عنــوان موافق جداســازی گفت: در برنامه 
هفتم  رشــد ۸ درصدی مصوب شده است 
کــه از این ۸ درصد تنهــا ۲ درصد به حوزه 
مسکن و حمل و نقل بر میگردد و با ارزیابی 
وزارت راه شهرســازی مشخص میشود که 
در حوزه مسکن در وضعیت خوبی نیستیم. 
وی  با بیان اینکه حوزه مسکن و شهرسازی 

حوزه وســیعی و گسترده ای  است گفت:در 
قانون جهش تولید مســکن دولت را مکلف 
به ساخت یک میلیون مسکن سالانه کردیم و 
بیش از دو میلیون نفر هم در بافت های فرسوده 
و آسیب پذیر زندگی می کنند. رضایی کوچی 
با اشاره به وضعیت حمل و نقل هوایی و ریلی 
کشور اظهار کرد: قرار بود طبق قانون برنامه 
ششم و همچنین برنامه هفتم ۳۰ درصد بار از 
شبکه ریلی جابه جا شود که این رقم به کمتر 
از ۱۰ درصد است یعنی در حوزه حمل و نقل 
ریلی کار قابل قبولی انجام نشــده است.وی 
با اشــاره به فوتی ها به دلیل حوادث جاده ای 
گفت: قرار بود حوزه مسکن کمکی به حوزه 
حمــل و نقل و حوزه حمل و نقل کمکی به 
مسکن کند تا هم افزایی صورت گیرد که این 
اتفاق رخ نداد نگاه ما در کمیسیون عمران این 

است که باید تفکیک صورت گیرد.

و  راه  وزارت  جداســازی 
شهرســازی هزینه زیادی به کشور 

تحمیل می کند 
این درحالیســت که مهــرداد لاهوتی 
نماینــده مجلس به عنــوان یک مخالف در 
خصوص جداسازی وزارت راه و شهرسازی 
گفت: جداسازی وزارت راه و شهرسازی یک 
هزینه بسیار زیادی به کشور تحمیل می کند و 
این اقدام با قانون در تضاد اســت چراکه یک 
هزینه بسیار زیادی را به کشور تحمیل می کند، 
اما اگر این جداســازی در قالب بودجه باشد 
که البته من بعید می دانم مشکلی ندارد.  پیش 
از این هزینه بسیار زیادی به دولت درجهت 
ادغام دو وزارتخانه تحمیل شــده بود و اگر 
دوباره این اتفاق رخ دهد با توجه به شــرایط 
اقتصادی کشور بسیار گران تمام خواهد شد. 
ساخت سالانه یک میلیون واحد 

مسکونی تنها با جداسازی وزارت راه 
و شهرسازی امکان پذیر است 

در همین رابطه هم کارشناسان این بخش 
هم اظهارنظر های مختلفی در باب موافقت و 
مخالفت   با اجرای این طرح داشتند به طوری 
کــه صادقی کارشــناس سیاســت گذاری 
عمران به عنوان موافــق اجرای این طرح با 
بیان اینکه ادغام این دو وزارتخانه وســیع و 
بزرگ کار بسیار اشتباهی بود که از همان سال 
باعث عقب ماندگی در ساخت مسکن شد 
گفت: مســکن به عنوان یکی از اصلی ترین 
بخش هــای اقتصادی کشــور نیازمند یک 
وزارتخانه جداومستقل است. تا بازار مسکن 
در این حوزه بهبود پیدا کند. طبق قانون جهش 
تولید مســکن باید سالانه یک میلیون واحد 
مسکونی در کشور ساخته شود که در شرایط 
کنونی و با توجه به حجم فعالیت های وزارت 

راه و شهرســازی امکان ساخت این تعداد 
واحد مســکونی وجود ندارد.  برای ساخت 
مسکن و همچنین تکمیل پروژه های نهضت 
ملی مسکن نیاز به پیگیری و تمرکز بر اجرای 
واحد های مسکونی وجود دارد، اما با توجه 
به بخش هــای مختلف از جمله بخش های 
حمل ونقلی وزارت راه و شهرسازی تکمیل 
این واحد ها وجود ندارد. بخش حمل ونقلی 
هم به عنوان یکــی دیگر از بخش های مهم 
اقتصادی اســت که نیاز به تامین منابع مالی 
لازم و همچنین تمرکز دارد که در این بخش 

وزارتخانه کنونی امکان اجرای آن را ندارد.
راه ومســکن با یکدیگر ارتباط 

مستقیمی دارند
این درحالیست که سمیعی کارشناس 
عمران به عنوان مخالف طرح جداســازی 
وزارت راه و شهرســازی گفــت: اجــرای 

این طرح بســیار زمان بر خواهد بود چراکه 
انتخاب یک ســاختمان به عنوان وزارتخانه 
یک پروســه طولانی و هزینه بری اســت 
که همیــن امر خود باعث عقــب افتادگی 
فعالیت های این وزارت خانه می شــود. در 
طول ۱۳ سال گذشــته هماهنگی های لازم 
بخش ها و دســتگاه ها با یکدیگر انجام شده 
و بــا توجه به آنکه راه و مســکن با یکدیگر 
برای تکمیل پروژه های شهری مرتبط هستند 
بنابراین جداسازی آنها در شرایطی که ساخت 
و توسعه مســکن وشهرسازی باید افزایش 
یابد کار بســیار اشتباهی است.  براساس این 
گــزارش حال با توجه به آنکه دوباره پس از 
سال ها جداسازی این طرح مطرح شده باید 
نمایندگان مجلس تمامی ابعاد و بخش های 
مختلف آن را  بســنجند تا در شــرایطی که 
کشور با مشــکل مسکن و همچنین کمبود 
شــدید  ناوگان مواجه است مشکلات این 

حوزه دوبرابر نشود.

بایدها و نباید های جداسازی وزارت راه و شهرسازی

گروه اقتصــادی - وزیر نفت 
بــر لزوم همــکاری با فعــالان بخش 
خصوصی در صنعــت نفت به منظور 
توسعه و نگهداشت این صنعت تأکید 
کرد و گفت: بخش خصوصی مســیر 
نجات و پیشرفت کشور است و وزارت 
نفــت از همه ظرفیت های قانونی برای 
رفع موانع پیش روی این بخش استفاده 
می کند. »محســن پاک نژاد« در دیدار 
بــا جمعی از نماینــدگان انجمن های 
ســازندگان تجهیــزات صنعت نفت 
)اســتصنا، ســتصا و اپک( با اشاره به 
اهمیــت نقش بخــش خصوصی در 
پیشبرد اهداف کلان کشور اظهار کرد: 
وزارت نفت از حضور فعال این بخش 
در ابعاد مختلف از جمله سرمایه گذاری، 
اجرایی، فنی، دانش افزایی و پژوهشی 
استقبال می کند. وزیر نفت با بیان اینکه 

اســتفاده از تجهیزات ســاخت داخل 
یکــی از اولویت هــای اصلی وزارت 
نفت است، تصریح کرد: برای تقویت 
تولیدکننــدگان داخلی تجهیزات نفتی 
باید اقدام های جدی انجام شــود تا این 
شــرکت ها توانایی رقابت و حضور در 

عرصه بین المللی را پیدا کنند.
اهمیــت تعامل مؤثر وزارت 

نفت و بخش خصوصی
وی بــه اهمیــت هم افزایــی و 
تعامــل مؤثر بین وزارت نفت و بخش 
خصوصی اشاره و با تأکید بر حمایت از 
فعالیت های این بخش در همه مراحل 
پروژه های نفتی افزود: وزارت نفت آماده 

است تا با همکاری و حمایت همه جانبه، 
زمینه ارتقای صنعت نفت کشــور را با 
مشارکت بخش خصوصی فراهم کند.
پاک نژاد پس از شــنیدن سخنان فعالان 
بخش خصوصی با اســتقبال از نکات 
مطرح شــده در این نشســت بر لزوم 
اعتمادســازی برای بخش خصوصی 
تأکید کــرد و گفت: برای اســتفاده از 
ســرمایه مردم در پروژه هــا ابتدا باید 
اعتماد آنها را جلب کنیم.وی با تاکید بر 
این موضوع که بخش خصوصی مکمل 
دولت و کمک کننده به دولت اســت، 
اظهــار کرد: بخش خصوصی مســیر 
نجات و پیشــرفت کشور است و همه 

بایــد در کنار هم برای اعتلای نام ایران 
تلاش کنیــم. وزارت نفت نیز از همه 
ظرفیت های قانونی بــرای رفع موانع 

پیش روی این بخش استفاده می کند.
ضرورت حل وفصل موضوع 

»اف ای تی اف«
نمایندگان بخش خصوصی نیز در 
این نشست به بیان چالش ها و دغدغه های 
خود پرداختند و آنها مشکلات مربوط به 
نقدینگی، تهاتر دیون و مطالبات، رقابت 
برابر با نهادهای خصولتی و لزوم تشکیل 
کارگروه های مشترک بین وزارت نفت 
و بخش خصوصــی را مطرح کردند.

فعــالان این حــوزه تاکیــد کردند که 

منظور از حمایت از تولید داخل، توقف 
پروژه ها برای ساخت کالاهای داخلی 
یــا ممنوعیت واردات نیســت، بلکه 
خواهان ایجاد شــرایطی برای رقابت 

برابر با تولیدکنندگان خارجی هستند.
نمایندگان انجمن های سازندگان 
تجهیــزات صنعــت نفت با اشــاره 
بــه ضــرورت حل وفصــل موضوع 
»اف ای تــی اف« تصریــح کردند که تا 
زمانی که این مســئله حل نشود، بخش 
خصوصی قادر به رقابت با شرکت های 
خارجــی و افزایــش توانمندی های 
خود نخواهد بــود. نمایندگان بخش 
خصوصی از دولتی شدن شرکت های 

دانش بنیان، گسترش خصولتی ها و نبود 
نظارت کافی بر گردش مالی آنها گلایه 
کرده و بر لزوم هماهنگی دستگاه های 
حاکمیتی در تنظیــم و تدوین قوانین، 
مقــررات و آیین نامه هــا برای رشــد 
اقتصادی و حمایت از کارآفرینان تأکید 

کردند.

گروه اقتصادی - معاون پیشین 
امور بین الملل وزیر نفت گفت: باید با 
دنیا تعامل و حدود ۸۰۰ میلیارد بشکه 
از نفت کشور را که در زیرِ زمین مانده 
خارج کنیم. اکنون ما کســری بنزین و 
گازوئیل داریم چون پول نداریم نفت 
را استخراج کنیم. سیدمهدی حسینی 
دربــاره اینکه آیا این امکان وجود دارد 
که در نبود گاز صادراتی روسیه به اروپا؛ 
ایران وارد این بازار از مسیر سواپ گاز 
ترکمنستان شــود، اظهار داشت: این 
واقعیت غیرقابل انکار است که مطمئنا 
هرگز روس ها غیر از قدرتهای بزرگ 
و امریکا که امروز بــه اروپا ال ان جی 
انتقــال می دهد و روســیه توان مقابله 
ندارد، هرگز به هیچ کشــوری اجازه 
نخواهد داد که وارد بازار اروپا شــود. 
ما خودمان گازی در اختیار نداریم زیرا 
به حدی به منازل و مناطق داخل کشور 
گازرسانی کرده ایم که نتیجه آن تخلیه 
تمــام مخازن بوده و اکنون گازی برای 
صادرات نمانده اســت، زمانی باید در 
مورد صادرات گاز صحبت کنیم که هم 
بتوانیــم نیاز داخل را تامین کنیم و هم 
به میزانی که باشــد که امکان صادرات 

داشته باشیم.
معاون پیشین امور بین الملل وزیر 
نفت گفت: ما در شــرایط تحریم هم 
می توانســتیم جذب ســرمایه کرده و 
نفــت و گاز مورد نیاز را برای داخل و 

هم به منظور صادرات استخراج کرده 
و درآمد کســب کنیم. ما در گذشته و 
در اوج تحریم میلیاردها دلار پول وارد 
کشور کردیم پس شدنی است، اما این 
کار را نکردیم و اکنون گازی نداریم و 
سراغ ترکمنستان می رویم که گاز این 
کشور را به مصرف رسانده و یا سواپ 
کنیــم. اما واقعیت این اســت که اولا 
ترکمنستان می تواند گاز خود را صادر 
کند اما در عین حال نســبت به انتقال 
گاز به ایران هم بی میل نیســت چون 
مــا در ازای گاز دلار پرداخت می کنیم 
کاری که روســیه انجام نمی دهد و در 
مقابل گازی که از مســیر روسیه منتقل 
می شود کالاهای خود را به این کشور 
می فرســتد. بنابراین ترکمنســتان به 
خاطر دلار ایــن انگیزه را دارد که گاز 
را در اختیار ایران قرار دهد اما از طرف 
دیگر چندین کریدور احداث شده که 
فعال بوده و از مسیر آنها در حال انتقال 
گاز هســتند، مهمترین این کریدورها 
راه ارتباطی اســت که گاز ترکمنستان 
را از طریق لوله های موجود روســیه 
به آذربایجان می فرســتد، آذربایجان 
نیــز گاز شــاه دنیز و ۴ میدان بزرگ را 
از طریق خطوط لوله بــه اروپا انتقال 
می دهد اینها کریدورهایی هســتند که 
ما  ۲۰ سال گذشته روی آنها کار کرده 
بودیم و قرار بود اجرا شــوند و امریکا 
این اجازه را به ما نداد، اگر این پروژه ها 

اجرا شــده بود اکنون این ایران بود که 
حرفی برای گفتن داشت.

وی تاکید کرد: اگر قرار ما بر این 
است که هم تولید و هم صادرات گاز 
داشــته باشــیم باید برنامه ریزی دقیق 
با بهترین اقتصــاد و بهترین امکانات 
اجرایی داشته باشــیم دراین صورت 
اروپــا هم از ما تقاضــای گاز خواهد 
داشــت، با اوضاعی که ما امروز داریم 
و برای انتقــال گاز به ترکیه و عراق و 
حتی صنایع و پتروشــیمی های داخل 
کشــور خودمان نوســان داریم و یا 
انتقــال را متوقف می کنیــم؛ دنیا به ما 
اعتماد نمی کند. حســینی خاطرنشان 
کرد: ما باید اعتمــاد را با تولید گاز به 
بازار ببریم تا بازار مطمئن شــود که با 
یــک عرضه کننده مطمئن، منطقی و با 
تعهد طرف اســت و در این صورت 
قطعا حتی خودشان هم سرمایه گذاری 
می کنند. در همان ابتدا که جنگ روسیه 
و اوکرایــن اتفاق افتاد و گاز صادراتی 
از روسیه به اروپا کاهش و متوقف شد 
مــا باید ورود می کردیم اما درواقع این 
فرصت در اختیار کســی قرار می گیرد 
که گاز به اندازه کافی در اختیار دارد و 
حتمــا به موقع در اختیار متقاضی قرار 
خواهد داد، از آن زمان چندین ســال 
گذشــته و روی کاغذ هم کسی برنامه 
صادرات گاز به اروپا ننوشــته است ما 
باید برنامه ریزی می کردیم که میادین 

را توســعه داده و گاز اســتخراجی را 
بــا اولویــت تامین نیــاز داخل برای 
صادرات آمــاده می کردیم اما این کار 
را نکردیم. معمــار قراردادهای نفتی 
ایران خاطرنشــان کــرد: اکنون اگر ما 
این امکان را داریم که از دیگر کشورها 
گاز دریافــت کنیــم باید ایــن کار را 
بکنیم و مهم تــر از همه اینکه آن را به 
کشورهای همســایه صادر کنیم، مثلا 
اکنون خط لوله انتقال گاز به پاکســتان 
آماده است اما ما همچنان وارد مذاکره 
نمی شــویم کــه مشــکل قیمت گاز 
صادراتــی را حل کنیم، عده ای اصرار 
دارند که قیمــت گاز صادراتی به این 
کشور هم به نرخ گاز ارسالی به ترکیه 
باشــد در حالی که پاکســتان بازاری 
اســت که نفت کوره مصرف می کند 
و در نظــر دارد که به جای نفت کوره 
گاز مصــرف کند بنابراین قطعا بدنبال 
سوخت گران نیست و قیمت گاز باید 
با نرخ نفت کوره قابل رقابت باشــد، 
این موضوعی اســت که بی نظیر بوتو 
نخســت وزیر وقت پاکســتان به بنده 
بعنوان مذاکره کننــده وقت صادرات 
گاز به این کشــور اعلام کــرده بود،  
بنابرایــن نمی توانیــم گاز را بــه هر 

مقصدی با بالاترین نرخ بفروشیم. این 
رویه همان مســیری است که منجر به 
تکرار ماجرای کرسنت و جار و جنجال 
می شود. وی با بیان اینکه اکنون تصویر 
روشــنی از بازار و صادرت گاز دیده 
نمی شــود، توضیح داد: ما می توانیم به 
۱۵ کشــور همســایه گاز صادر کنیم، 
اکنون حداکثر با ۳۰ کیلومتر خط لوله؛ 
گاز ایران به امارات می رسد اما ما کاری 
نکردیم حتی غیر از کرسنت با امارات 
قــرارداد امضا شــده گازی با قیمت 
خوب داشــتیم آن زمان ذخیره گازی 
هم به میزان کافی در اختیار داشتیم اما 
اجرا نکردیم و این کشور از امریکا گاز 
وارد می کند علاوه بر آن کویت هم به 
جای ایران نیاز خود را از امریکا تامین 
می کند، بعبارت دیگر ما هیچ برنامه ای 
برای ورود به بازار همسایگان نداریم.

حسینی گفت: اینکه گاز ایران به 
اروپا برود فکر خوبی است اما واقعیت 
اینکــه در همســایگی مــا بازارهای 
خوبــی وجــود دارد کــه می توانیم 
مذاکرات درســتی انجام دهیم، جذب 
ســرمایه کرده میادین را توســعه داده 
و گاز تولیدی را به همســایگان و در 
صورت مازاد به اروپا بفرســتیم اصلا 

نیازی نیســت جای هیچ کشوری را 
برای صــادرات گاز بگیریم، خودمان 
کاری نمی کنیــم و فقط تحریم را بهانه 
کرده ایــم. وی تاکید کرد: در شــرایط 
تحریم هم می توان جذب ســرمایه و 
تکنولوژی داشته باشیم و میزان تولید 
نفت و گاز را افزایش دهیم ما باید با دنیا 
تعامل کنیم و حدود ۸۰۰ میلیارد بشکه 
از نفت کشور را که در زیرِ زمین مانده 
خارج کنیم، اکنون ما کســری بنزین و 
گازوئیل داریم چون پول نداریم نفت 
را استخراج کنیم، سرمایه گذاری کنیم، 
تولیــد ثروت کرده و  قدرت اقتصادی 
کشــور را بالا ببریم، فقــط تحریم را 
بهانه کرده و نظاره گر پیشــرفت دیگر 
کشورها هستیم. اگر بدنبال خدمت به 
مردم و کشور هستیم از دعوای سیاسی 
دست برداریم و منابع کشور را تبدیل 

به ثروت و درآمد کنیم.

وزیر نفت مطرح کرد:

استفاده از تمام ظرفیت های قانونی برای رفع موانع بخش خصوصی

معاون پیشین امور بین الملل وزیر نفت:

سهم صفر ایران در کریدورهای گازی

اسحـق ارزانـی

گروه اقتصادی -رشد اقتصادی 
۸ درصدی یکی از اهداف بلند پروازانه 
برنامه هفتم توسعه جمهوری اسلامی 
ایران اســت؛ هدفی که همزمان با آغاز 
فعالیت دولت چهاردهم به مرحله اجرا 
گذاشته شده و تحقق آن آزمونی جدی 
برای سیاست گذاران اقتصادی کشور 

محسوب می شود.
رهبر انقلاب در دیدار اخیر خود با 
هزاران نفر از مردم قم با ابراز امیدواری 
نسبت به آینده اقتصادی کشور فرمودند: 
برخی افراد تحقق سیاست  هایی مانند 
رشد اقتصادی هشت درصد را ناممکن 
می داننــد، در حالی که در نمایشــگاه 
فعــالان اقتصــادی که چنــدی قبل 
رئیس جمهور نیز از آن دیدن کرد، گفته 
و ثابت شــد تحقق رشد هشت درصد 
بدون احتیاج به خارج امکان پذیر است 
و رئیس جمهور هم حرف آن فعالان و 

کارشناسان را تکرار کرد. 
ایشــان بر لزوم تلاش و پشتکار 
برای رسیدن به این هدف تأکید کردند 
و افزودند: باید بــا امیدواری و تلاش 
لوازم پیشرفت کشور را تأمین کنیم. این 
دیدگاه، ضرورت اتکا به توانمندی های 
داخلی و پرهیز از وابســتگی به منابع 

خارجی را برجسته می کند.
رهبر انقــلاب همچنین در دیدار 
ســال گذشته با تولیدکنندگان و فعالان 
اقتصــادی تأکید کردند: در شــرایطی 
که دشــمنان با تحریم های اقتصادی و 
کارشکنی های خارجی به دنبال محدود 

کردن اقتصاد ایران هستند، نقش بخش 
خصوصی واقعی بســیار تعیین کننده 
است و این بخش می تواند کشور را به 
رشد اقتصادی ۸ درصدی برنامه هفتم 

برساند. 
حمایت از بخش خصوصی 
واقعــی؛ کلیــد تحقــق اهداف 

اقتصادی
یکــی از الزامات تحقق رشــد 
اقتصادی ۸ درصدی، همان طور که رهبر 
انقلاب بار ها تأکید کرده اند، میدان دادن 
به بخش خصوصی واقعی است، نه آن 
ساختار های خصولتی که در سال های 
گذشته به جای حل مشکلات اقتصادی، 
خود به مانعی برای رشد و توسعه تبدیل 
شــده اند. تجربه خصوصی سازی در 
صنایع کلیدی نظیر خودروسازی نشان 
داده که واگذاری ها به افراد یا نهاد های 
فاقد صلاحیت و اهلیت، نه تنها کمکی 
نکرده بلکه مشکلات جدیدی به وجود 
آورده است. سال گذشته، رهبر انقلاب 
در جریان بازدید از نمایشگاهی درباره 
توانمندی هــای تولید داخلی، صراحتاً 
از جایگزینــی شــرکت های دولتی یا 
وابســته به نهاد هــای عمومی به جای 
سرمایه گذاران واقعی بخش خصوصی 
انتقاد کردند و فرمودند: ستاد اجرایی که 
بخش خصوصی نیست. باید کار را به 

بخش خصوصی واقعی بسپارید.
این ســخنان به روشــنی مسیر 
سیاست گذاری اقتصادی را مشخص 
می کنــد و از تصمیم گیران می خواهد 
آســتین ها را برای میدان دادن به بخش 

خصوصی بالا بزنند.

چالش های بخش خصوصی 
واقعی؛ راهی پر پیچ وخم

بخش خصوصی واقعی در ایران 
سال ها با مشــکلاتی مانند تأمین مالی 
دشوار، قوانین پیچیده و رقابت نابرابر با 
شرکت های خصولتی دست وپنجه نرم 
کرده است. این چالش ها باعث شده اند 
بسیاری از پروژه های کلیدی در انحصار 
نهاد های دولتی یا شبه دولتی باقی بمانند 
و ظرفیت هــای این بخــش توانمند 

به درستی به کار گرفته نشود.
حجت الاسلام محســنی اژه ای، 
رئیس قوه قضائیه، نیــز اخیراً با تأکید 
بر اهمیت حمایت از بخش خصوصی 
واقعــی، گفــت: برای فائــق آمدن بر 
مسائل و مشــکلات اقتصادی، باید به 
بخش خصوصــی واقعی میدان دهیم. 
بــاور جدی دارم که اگر می خواهیم در 
جهت توسعه اقتصادی کشور، کاهش 
تصدی گری دولت و ارتقای معیشــت 
مــردم گام برداریم، راهی جز همکاری 
و هماهنگــی و میــدان دادن جدی و 
عملی به بخش خصوصی نیســت و 
باید نگاهمان را به بعضی از موضوعات 

عوض کنیم.
خودروســازی؛  صنعــت 
خصوصی سازی  برای  آزمونی 

واقعی
صنعت خودروســازی، به عنوان 
یکی از مهم ترین بخش های اقتصادی 
کشــور، می تواند در تحقــق اهداف 
رشــد اقتصادی نقش کلیدی ایفا کند. 
بــا وجود ظرفیت های بالا، این صنعت 
در ســال های گذشته به دلیل مدیریت 

ناکارآمد دولتی، با زیان های انباشــته، 
کاهش کیفیت تولید و نارضایتی مردم 

مواجه بوده است.

در ایــن میــان، ایران خــودرو، 
بزرگ ترین خودروســاز کشــور، در 
آســتانه برگزاری مجمع خود قرار دارد 

و اخبار حاکی از فروش بخشی از سهام 
دولتی آن است. این اتفاق می تواند نقطه 
عطفی در مسیر خصوصی سازی صحیح 

باشــد، مشروط بر آنکه این بار سهام به 
بخش خصوصــی واقعی، اهلیت دار و 
متعهد واگذار شــود و دولت نیز نسبت 
به مدیریت بخش خصوصی واقعی در 
این شرکت خودرویی، تصمیم اساسی 
بگیرد. دولت چهاردهم باید از تجربیات 
تلخ گذشته درس بگیرد و این صنعت 
را به افرادی بســپارد که اهداف ملی را 
بر منافع شــخصی ترجیح می دهند و 
نه اشــخاصی که به دنبال بستری چند 
هزار میلیاردی بــرای فروش قطعات 

خودرویی در ایران خودرو هستند!
تصمیــم گیـــری هـــای 

هوشمندانه ؛ ضامن موفقیت
تصمیمــات دولت برای حمایت 
از بخش خصوصی باید هوشــمندانه 
و مبتنــی بر واقعیات باشــد. انصراف 
از حضور در نمایشــگاه اکسپو ژاپن، 
نمونــه ای از تصمیماتــی اســت که 
می تواند به زیان بخش خصوصی تمام 
شــود. این نمایشــگاه فرصتی طلایی 
برای معرفی توانمندی های تولیدی و 
صادراتی کشــور بود و می توانست به 

ایجاد فرصت های شغلی و تقویت رشد 
اقتصادی کمک کند. دولت باید نشــان 
دهد که در حمایت از بخش خصوصی 
واقعی عزم جدی دارد و از تصمیماتی 
کــه موجب هزینه هــای غیرضروری 

می شوند، پرهیز کند.
بنابراین، برای دســتیابی به رشد 
اقتصادی ۸ درصدی، دولت چهاردهم 
باید راهبردی شفاف، عملیاتی و پایدار 
بــرای حمایت از بخــش خصوصی 

واقعی تدوین کند. 
این راهبرد باید شــامل تســهیل 
تأمین مالی، رفع موانع قانونی، اصلاح 
ســاختار های مالیاتــی، اجرایی و در 
نهایــت واگذاری مدیریت ها به بخش 
خصوصی واقعی، دارای اهلیت، دلسوز 
و کارآمد باشــد. تنهــا در این صورت 
اســت که می توان به اهــداف بزرگ 
اقتصادی دست یافت و آینده ای روشن 
برای اقتصاد کشور رقم زد، آینده ای که 
همواره در بیانات مقام معظم رهبری به 
آن تأکید شــده و توجه ویژه دولتمردان 

را می طلبد.

رشد اقتصادی ۸ درصدی امکان پذیر است؛

دولت، آستین همت بالا بزن؛ 
وقت میدان دادن 

به بخش خصوصی واقعی  است
رشد اقتصادی ۸ درصدی، هدفی مهم در برنامه هفتم توسعه، آغاز کار دولت چهاردهم را به آزمونی مهم 

تبدیل کرده است. تحقق این هدف نیازمند تصمیمات هوشمندانه و میدان دادن به بخش خصوصی واقعی است.

اقتصادی

صنعــت خودروســازی، به عنــوان یکــی از 
مهم ترین بخش های اقتصادی کشور، می تواند 
در تحقق اهداف رشــد اقتصــادی نقش کلیدی 
ایفا کنــد. با وجود ظرفیت های بالا، این صنعت 
در ســال های گذشته به دلیل مدیریت ناکارآمد 
دولتــی، با زیان های انباشــته، کاهش کیفیت 
تولیــد و نارضایتی مردم مواجه بوده اســت.
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